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Matouš 27,11- 14  

A Ježíš byl postaven před vladaře. Vladař mu položil otázku: „Ty jsi král Židů?“ 

Ježíš odpověděl: „Ty sám to říkáš.“ Na žaloby velekněží a starších nic neodpovídal. 

Tu mu řekl Pilát: „Neslyšíš, co všechno proti tobě svědčí?“ On mu však neodpověděl 

ani na jedinou věc, takže se vladař velice divil.  

Milé sestry, milí bratři, 

 

včera jsme při setkání nad Biblí přemýšleli a mluvili o tom, jaký význam má mlčení. V našem 

každodenním životě i v našem duchovním životě. Pro naši víru. I v bohoslužbě. A shodli jsme 

se na tom, že mlčení, ztišení, prostor ticha, jsou pro nás hodně důležité a že jejich význam 

možná ještě potřebujeme víc objevit. Mlčení má jistě taky řadu negativních významů. 

 

Ale proč mlčel Ježíš? Při výslechu před Pilátem i před židovskou radou. Proč na křivá svědectví 

i žaloby mlčel, neodpověděl jediné slovo? A může to něco znamenat i pro nás?  

 

Nemělo smysl jim to vysvětlovat. Nechtěl přistoupit na jejich intriky, namočit se do toho. 

Možná, že na lživá obvinění k obhajobě stačí mlčet, lépe mlčet. Ježíš možná neměl potřebu se 

obhajovat. Protože on přece věděl, do čeho jde a v getsemanské zahradě doslova probojoval 

důvěru, že to tak Bůh chce. A proto mlčel, že něco věděl a věřil, smířil se s tím. A tak tím 

mlčením vlastně něco říkal. To v našem rozhovoru zaznělo. 

 

Ale taky jsme si připomněli svědectví žalmistů, mlčení trpících a osočovaných lidí kteří 

očekávají na Boží zastání. Proto můžeme vidět Ježíše mlčícího před Pilátem i radou jako 

solidárního s těmito lidmi.  

 

Dost možná nás evangelium tady odkazuje k trpícímu Božímu služebníku z Izajášova proroctví. 

Byl trápen a pokořil se, ústa neotevřel; jako beránek vedený na porážku…, zůstal němý, ústa 

neotevřel. Podle toho Ježíšovo mlčení znamená, že se vědomě pokořil, dobrovolně přijal tuto 

pozici beránka jdoucího na porážku jako Boží rozhodnutí a poslání. Proto nevyužil možnosti se 

hájit.  

 

Bratři a sestry, německý poválečný spisovatel Henrich Böll, aktivní katolík, napsal román A 

neřekl jediné slovo. Chudoba rozdělila manžele Freda a Käty Bognerovy, kteří žili v domě 

s bohatými manželi Frankeovými. Paní Frankeová byla na mši každý den a byla činná v řadě 

katolických dobročinných spolků. Přesto nedokázala mít soucit a pochopení pro bídu 

Bognerových. Fred byl nemocný na duši následky války a taky chudobou. Nedokázal ji doma 

vidět a snášet, a proto od rodiny odešel. Celým románem se táhne příprava na to, jak se 

rozdělení manželé mají spolu setkat v jednom hotelovém pokoji, aby spolu mohli chvíli být a 

mluvit.  

 

Ve své chudobě vnímá Käty v denním chlebu blízkost živého Ježíše – chléb života.  Pomáhá jí 

všechno snášet. Jednou, když doma zase bojuje s všudypřítomnou špínou, myslí na setkání 

s Fredem. Je neděle. A ona oknem slyší ozvěnu trojích bohoslužeb, dvou zábavních koncertů, 

jedné přednášky a chraplavý zpěv nějakého černocha, který vším proniká, a jako jediné se 

dotýká jejího srdce, když zpívá … a neřekl jediné slovo. Přemýšlí, že možná Fred dostane 

peníze, ona si koupí novou rtěnku a půjdou si spolu zatancovat. A stále ještě slyší ten něžný 

chraptivý křik negrův, slyší jej přes dvě nanicovatá kázání …přibili ho na kříž, přibili ho na 



kříž. Je neděle a Käty cítí jak pokoj naplňuje odjinud vůně pečeně, a ta vůně by stačila, aby se 

rozplakala nad radostí dětí, které dostanou tak zřídka maso… neřekl jediné slovo – zpívá 

černoch.   

  

Pak si na tenhle zpěv vzpomene ještě jednou. Už bylo po setkání s Fredem, který by se tak chtěl 

vrátit domů a k dětem. Zbožná paní Frankeová odchází na mši a potká Käty. „Říká se, že vás 

konečně opustil váš muž. Je to pravda?“ „Je to pravda“, řekla Käty tiše a byla udivena, že už 

necítí nenávist.  „A pije, že?“. „A pije“,  řekla Käty tiše. Bylo skoro úplné ticho. Slyšela z bytu 

jen strašnou ranní hudbu z rádia a toužila po tom chraplavém hlase černocha, který jednou 

jedinkrát slyšela, a na který od té doby marně čeká, chraptivý hlas, který zpíval: A neřekl jediné 

slovo. 

 

Tak to H. Böll propojil a naznačil. To propojení jedné lidské bídy a touhy s Ježíšem, který 

neřekl jediné slovo, ani když ho přibíjeli na kříž. To propojení s tím, který je blízko všem 

mlčícím i umlčeným vlivem chudoby, války, ve stínech smrti. Kteří už nevědí, co říct 

k dlouhotrvajícímu trápení. Všem křivě obviněným, kteří se nedokáží hájit, nemají na to sílu, 

ani zastánce ani prostředky. Takovým je blízko Ježíš, který neřekl jediné slovo. Který poznal 

na kříži i tíhu Božího mlčení, přestože věděl a věřil. Přijal pokoření, a přece svrchovaný. Byl 

ukřižován, a přece žije. Neřekl jediné slovo, a přece mluví. 

 

 Chvíle ticha 

 

 

 

 

 

 

 


